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تقيصيم الشصاملا تسصتةا ة ولذلك يعُد الكشف المبكر والتشصخي  الصدقيو وال. سرطان القولون والمستقيم من أكثر أنواع السرطانات انتشارًا في جميع أنحاء العالميعتبر 
التشصخي  الةيييص  و حصالعلاج والتنبؤ الدقيو  التشخي  أمصراً ووريصًا لتحسصس نسصبة  قصاء المصري عصل قيصد الحيصار  و صالنجر  ا أن مةصال التشصخي  الطبص  يتةص  ن

كبصةر في المةصال  مكانصات ( AI)والأ حصا  الرائصدر في مةصال الصتعلم اأظ  أاهصر الصذكاء ات صطناع   omicsو فضلا وجود الكم الهائصلا مصن البيانصات السرصيرية و يانصات 
ة وكصذلك و التاظ يوفر الذكاء ات طناع  أساليب مساعدر جديدر للأطباء في تحديد المري المعرضصس لمخصاطر عاليص (CRC)السريري لصسرطان القولون والمستقيم 

.في التنبؤ  التطورات المحتملة

المهمصة في المسصارات الرئيسصصة  C-Flipخا صصة لمصا ه لص   عصصير التلصةات الةينيصة لبروتصس  C-Flipاتول هصو التحصري عصصن  صروتس الصص : تضَصمن  الدراسصة الحاليصة محصصورين
اتيصة الحيويصة في كصالعمر  الةصن   وال صاس اسصتخدام المعلومواتمراضصيةالمرتبطة  حدو  اورام القولون والمستقيم كواسم حيوي وعلاقت  مع الصفات السرصيرية 

-qRTخدام تقنيصة في الكشف المبكر والتنبؤ  سرطان القولون والمستقيم عن طريصو قيصاا التعبصة الةينص  لهصذا البروتصس  اسصت C-Flipتقييم الواسم الحيوي  روتس 
PCR. ًعينة مضافاً لها  يانات اخذت مصن جهصا  30جمع : قسم  العينات في هذه الدراسة  ا ثلاثة مةموعات اوتqPCR صورر لأشصخاا ا صحاء  200) صورر 236عصددها 

  ( صورر لأشصخاا يعصانون مصن سرطصان القولصون141 ورر لأشصخاا ا صحاء  291) ورر 432لتصبح  Images Augmentationتعييي الصور :   ثانياً ( ورر لأشخاا مري96
. ورر142لأشخاا مصا س  سرطان الكبد qPCR يانات اخذت من جها  : ثال اً 

اره في تصصنيف نصوع   ويصدعم قصر (الورم وتحديد درجت )َ مّم  هذه الدراسة نجام خبة يساعد الطبيب في التشخي  والكشف المبكر عن سرطان القولون والمستقيم 
ة العصصبونية بكالشصالورم فيما اذا كان ورم قولوس حميد أو ورم قولوس خبيث   استخدام خوار ميصات الصتعلم العميصو  وهصذا النجصام عبصارر عصن تطبيصو قصائم عصل 

واستخدام  في التشخي   حيث تصم في هصذا البحصث اقصماه منهةيصة تتص لف  pythonوتحليلها مكتو اً  للة الصصصصص  qRT-PCRاتلتفافية العميقة مخص  تستقبال  ور من 
 Visionذصوذج للتصصنيف ثنصاا والأخصر للمتعصدد  وال صاس اسصتخدام المحصول احصداهما CNNمصن ثصلا  ذصاذج للصتعلم العميصو ذصوذجس للشصبكة العصصبونية اتلتفافيصة 

Transformer (VIT) لتعييي أداء التنبؤ ال ناا   سرطان القولون والمستقيم  .

  أن (الأوا وال انيصة)مةمصوعت  البيانصات المصذكورتس عصل ( CNN)أاهرت نتائج تدريب واختبار النموذج وفقًا للتصصنيف ال نصاا  اسصتخدام الشصبكة العصصبية اتلتفافيصة 
في  يانات اتختبار  وعند  جصراء تصدريب واختبصار النمصوذج 0.9452في  يانات التدريب و0.9554مقايي  الأداء تشة  ا أن دقة النجام عل مةموعة البيانات ال انية كان  

أاهصرت مقصايي  الأداء أن دقصة النجصام عصل مةموعصة البيانصات ال انيصة  (VIT) استخدام التصنيف ال ناا عصبر محصول الرةيصة ( الأوا وال انية)عل مةموعت  البيانات 
.في  يانات اتختبار0.9543في  يانات التدريب و0.9660 لل  

أدار  CNNاستخدامهما في تطوير نجام خبة يهدف  ا الكشف المبكر عصن سرطصان القولصون  حيصث يعُتصبر ذصوذج اللذين تم  VITو CNNنتيةة للمقارنة  س النموذجس 
ف في تصصنيف وتشصخي  الصصور المدخلصة  في المقا صلا يصصوفر النمصوذج الللصوي الكبصة دقصة أعصل في تصصصني0.9452فعالصة وسريعصة في عمليصة التنبصؤ  ويتميصي  دقصصة 

.CNNوتشخي  الصور   ت أن  يتطلب وقتاً أطول في عملية التنبؤ مقارنةً  نموذج 
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Colorectal cancer is one of the most common cancers worldwide. Therefore, early detection, accurate diagnosis, comprehensive assessment of
treatment response, and precise prediction of prognosis are essential to improve the survival rate of patients. The domain of medical diagnostics is
increasingly shifting towards molecular diagnostics, facilitated by the availability of extensive clinical and omics data., and pioneering research in
the field of machine learning, AI has shown great potential in the clinical field of colorectal cancer CRC, therefore AI provides new auxiliary methods
for doctors in identifying high-risk patients as well as in predicting possible developments. The current study included two axes: the first is to
investigate the C-Flip protein, especially because some of the genetic changes of the C-Flip protein are important in the main pathways associated
with the occurrence of colorectal tumors as a biomarker, and the second is the use of bioinformatics in the evaluation of the C-Flip protein
biomarker in early detection and prediction of colorectal cancer by measuring the gene expression of this protein using qRT-PCR technology. The
samples in this study were divided into three groups: first: 30 samples were collected plus data taken from the qPCR device of 236 images (200
images of healthy samples, 96 images of Patient samples), second: enhancement of images Augmentation to 432images (291 images of healthy
samples, 141 images of Patient samples with colon cancer), third: data taken from the qPCR device for people with liver cancer 142 images. This study
designed an expert system that helps the physician in the diagnosis and early detection of colorectal cancer (tumor and determining its grade) and
supports his decision in classifying the type of tumor whether it is a benign colon tumor or a malignant colon tumor, using deep learning
algorithms. This system is an application based on the deep convolutional neural network dedicated to receiving images from qRT-PCR and
analyzing them written in the Python language and using it in diagnosis. In this research, a methodology was proposed consisting of three deep
learning models: two convolutional neural network (CNN) models, one of which is a model for binary classification and the other for multiple, and
the second is using the Vision Transformer (VIT) to enhance the performance of binary prediction of colorectal cancer.

The results of training and testing the model according to binary classification using the Convolutional Neural Network (CNN) on the two
mentioned datasets (the first and the second), showed that the performance metrics indicate that the accuracy of the system on the second dataset
was 0.9554 in the training data and 0.9452 in the test data, and when training and testing the model on the two datasets (the first and the second)
using binary classification via the Vision Transformer (VIT), the performance metrics showed that the accuracy of the system on the second dataset
was 0.9660 in the training data and 0.9543 in the test data  As a result of the comparison between the CNN and VIT models that were used in
developing an expert system aimed at the early detection of colon cancer, the CNN model is an effective and fast tool in the prediction process. It is
characterized by accuracy 0.9452 in classifying and diagnosing the input images. In contrast, the large language model provides higher accuracy in
classifying and diagnosing images, but it requires a longer time in the prediction process compared to the CNN model.

model.


